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PROTOKÓŁ Nr XLIII/2018 
Sesji Rady Gminy Manowo 

odbytej w dniu 28 września 2018 roku 
 
 
Sesję rozpoczęto o godz. 1105, zakończono o godz. 1259. Posiedzenie odbyło się w sali 
posiedzeń UG Manowo. 
 
Na stan 15 radnych na Sesji obecnych było 15 radnych wg załączonej listy 
obecności.  
 
Ponadto w obradach Sesji udział wzięli: 
1. Wójt Gminy  - Roman Kłosowski 
2. Skarbnik gminy            -         Magdalena Szymańska 
3. Sekretarz gminy  - Irena Oleksy 
3. Protokolant  - Anna Drabik 
 
 
 
Ad. I.1. Otwarcie i stwierdzenie prawomocności Sesji 
Otwarcia XLII Sesji Rady Gminy dokonał Przewodniczący Jan Prus i na podstawie 
listy obecności stwierdził prawomocność Sesji. Na stan 15, obecnych było 14 
radnych. 
 
Spóźnienia: 

• Radny Mirosław Pawlak – (11.10). 
 
 
Następnie Przewodniczący Rady przystąpił do przyjęcia porządku obrad.   
 
Wójt wystąpił z wnioskiem o wprowadzenie do porządku obrad projektów uchwał              
w sprawie:  

• zmian w budżecie gminy na 2018 rok, 
• zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Manowo na lata 2018-2035. 

 
Do wniosku Wójta uwag nie zgłoszono, w związku z powyższym Przewodniczący 
Rady poinformował, że będziemy obradowali według  porządku obrad rozszerzonego 
o projekty uchwał wnioskowane przez Wójta Gminy Manowo.   
 
 
I. Sprawy regulaminowe: 

1. Otwarcie i stwierdzenie prawomocności Sesji. 
2. Przyjęcie protokołu XLII Sesji Rady Gminy. 
3. Informacja Przewodniczącego Rady Gminy o działaniach podejmowanych               

w okresie międzysesyjnym. 
4. Sprawozdanie Wójta Gminy z pracy w okresie międzysesyjnym. 
5. Informacja z realizacji uchwał podjętych na ostatniej sesji. 
6. Informacja komisji RG z pracy w okresie międzysesyjnym. 
7. Informacja Straży Gminnej w Manowie z bieżącej działalności. 
8. Interpelacje i zapytania. 
9. Trybuna obywatelska. 

II. Sprawy problemowe: 
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1. Analiza z wykonania budżetu za I półrocze 2018 roku. 
2. Informacja o stanie realizacji zadań oświatowych w roku szkolnym 

2017/2018, w tym o wynikach egzaminów gimnazjalnych i testów 
kompetencji oraz nadzoru pedagogicznego sprawowanego przez Kuratora 
Oświaty w szkołach gminnych. 

3. Podjęcie uchwał w sprawie:  
a) tygodniowego obowiązkowego wymiaru zajęć nauczycieli, 

pedagogów, psychologów, logopedów, terapeutów pedagogicznych, 
doradców zawodowych oraz zasad udzielania i rozmiaru obniżek 
obowiązkowego wymiaru godzin zajęć nauczycielom, którym 
powierzono stanowiska kierownicze w szkołach, dla których 
organem prowadzącym jest Gmina Manowo,  

b) zmiany statutu gminy Manowo, 
c) ustalenia zasad ponoszenia odpłatności za pobyt w ośrodkach 

wsparcia, 
d) wyrażenia zgody na zawarcie umowy dzierżawy, 
e) wyrażenia zgody na nabycie prawa własności nieruchomości 
f) zmian w budżecie gminy na 2018 rok, 
g) zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Manowo na lata 

2018-2035. 
4. Wolne wnioski i informacje. 
5. Odpowiedzi na interpelacje. 
6. Zakończenie. 

 
 

 
Ad.I.2. Przyjęcie protokołu XLII Sesji Rady Gminy    
  

Protokół XLII Sesji Rady Gminy przyjęty został 14 głosami (jednogłośnie). 
 
 
Ad.I.3 Informacja Przewodniczącego Rady Gminy o działaniach 
podejmowanych w okresie międzysesyjnym: 

Jan Prus – Przewodniczący Rady:  
 7, 14 i 21 września pełniłem dyżury w Urzędzie Gminy. 
 21 września uczestniczyłem w posiedzeniu stałych Komisji Rady Gminy.  

 
 
Ad.I.4. Sprawozdanie Wójta Gminy z pracy w okresie międzysesyjnym 
 

Wójt poinformował, że w okresie międzysesyjnym zajmował się następującymi 
sprawami:  
 Gratuluję p. Sylwii Krępeć oraz p. Markowi Twardowskiemu, że zostali już 

radnymi nowej kadencji Rady Gminy. 
 Dziękuję p. Magdalenie Szymańskiej za poświęcone weekendy i włożony trud                

w pracę na stanowisku skarbnika w imieniu Rady i własnym. Chciałbym za to 
wręczyć bukiet kwiatów - dziękujemy bardzo. 

 Inwestycje: 
• Najważniejszą inwestycją jest ścieżka rowerowa. Pozostały 2 km do 

położenia drugiej warstwy. Mamy problem przy kościółku oraz przy 
przepuście koło p. Szejbacha. 

• Skończyliśmy inwestycję na terenach rekreacyjnych w Rosnowie nad 
jeziorem. 
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• Aktualnie trwa remont klubu w Rosnowie i będzie kontynuowany do 
półrocza przyszłego roku. 

• Zakończyliśmy oświetlenie ulic w Kretominie: Zachodniej, Śliwkowej, 
Bocznej, części Rolnej.  

• Drogi - zakończyliśmy przegląd, renowację i przebudowę naszych 
dróg. Mamy jeszcze destrukt - znaczna część zostanie przeznaczona 
do Wyszewa, do Manowa (100 m drogi) oraz na wjazd do Grzybnicy i 
zjazd w Grzybniczce. Nie ma na terenie gminy ani jednej posesji, do 
której nie można byłoby dojechać.  

 Serdecznie dziękuję wszystkim za owocna współpracę w obecnej kadencji i tym, 
którzy kandydują powodzenia w nadchodzących wyborach. 
 
 
 

Ad.I.5. Informacja z realizacji uchwał podjętych na ostatniej sesji 
 

Roman Kłosowski – Wójt Gminy przedstawił informację z realizacji uchwał 
podjętych na ostatniej sesji.  

 
 
 
Ad.I.6. Informacja z pracy komisji RG w okresie międzysesyjnym 
 

Andrzej Sokalski - Przewodniczący Komisji Rewizyjnej: chciałbym dołączyć do 
podziękowań Wójta, ponieważ współpraca z p. skarbnik układała się pozytywnie. 
Pani skarbnik jest fachowa i rzetelna. 

Lp. Nr uchwały, 

Data uchwały 

Uchwała w sprawie Informacja o realizacji 

1. XLII/302/2018 

31 sierpnia 2018 

zmian w budżecie gminy na 2018 rok Zrealizowana, została przesłana do RIO w 

celu zbadania zgodności z prawem. 

Została opublikowana w Dzienniku 

Urzędowym Województwa 

Zachodniopomorskiego. Została 

opublikowana w Dzienniku Urzędowym 

Województwa Zachodniopomorskiego. 

2. XLII/303/2018 

31 sierpnia 2018 

przyjęcia „Programu Ochrony Środowiska 
dla Gminy Manowo na lata 2018– 2021 z 
perspektywą na lata 2022–2025” 

W trakcie realizacji, została przesłana do 

Wojewody Zachodniopomorskiego w celu 

zbadania zgodności z prawem. 

3. XLII/304/2018 

31 sierpnia 2018 

wyrażenia zgody na ustanowienia 
służebności przesyłu na nieruchomościach 

Zrealizowana, została przesłana do 

Wojewody Zachodniopomorskiego w celu 

zbadania zgodności z prawem.  

4. XLII/305/2018 

31 sierpnia 2018 

sprzedaży prawa własności działki gruntu  Zrealizowana, została przesłana do 

Wojewody Zachodniopomorskiego w celu 

zbadania zgodności z prawem. 

5. XLII/306/2018 

31 sierpnia 2018 

ustalenia maksymalnej liczby zezwoleń na 
sprzedaż i podawanie napojów 
alkoholowych, zasad usytuowania miejsc 
sprzedaży i podawania napojów 
alkoholowych oraz odstępstw od zakazu 
spożywania 

Zrealizowana, została przesłana do 

Wojewody Zachodniopomorskiego w celu 

zbadania zgodności z prawem.  

6. XLII/307/2018 

31 sierpnia 2018 

zmieniająca uchwałę w sprawie opłat za 
zajęcie pasa drogowego dróg gminnych na 
cele niezwiązane z potrzebami ruchu 
drogowego  

Zrealizowana, została przesłana do 

Wojewody Zachodniopomorskiego w celu 

zbadania zgodności z prawem.  
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Magdalena Szymańska - skarbnik gminy: w styczniu 2019 roku możemy podjąć 
uchwałę o uchyleniu postępowania naprawczego. Wszystkie zadania gminy w tym 
roku zostały zrealizowane zgodnie z planem. Sytuacja finansowa gminy ułożyła się 
pomyślnie. 
 
 
Ad.I.7.  Informacja Straży Gminnej w Manowie z bieżącej działalności 
 

Tomasz Mingoć – komendant SG w Manowie: realizując zadania ustawowe w 
zakresie naruszeń przepisów porządkowych, reagując na zgłoszenia mieszkańców 
oraz podejmując działania w związku z ujawnionymi nieprawidłowościami w trakcie 
prowadzonych patroli, podejmowane są interwencje dotyczące m.in.:  

1. Nieprawidłowości w zakresie gospodarki wodno- ściekowej – odprowadzanie 
nieczystości płynnych niezgodnie z obowiązującymi przepisami UUCPG - 1 
interwencja; 

2. Nieprawidłowości w gospodarowaniu odpadami komunalnymi – gromadzenie 
znacznych ilości odpadów stałych , ogólny brak porządku na posesjach, w 
tym przetrzymywanie wraków pojazdów silnikowych, składowanie odpadów 
wielkogabarytowych ( m. Bonin, Rosnowo – stały monitoring), współpraca – 
UG - Gospodarka komunalna , PPW Ekosan, Administracja Budmar 
Rosnowo, Admin. ZZN Rosnowo – Ustalenia przy wykorzystaniu monitoringu 
/ogrody działkowe, pozbywanie się odpadów budowlanych/ - 10 interwencji; 

3. Kontrole nieruchomości pod kątem spalania odpadów i substancji 
zabronionych, w tym spalanie odpadów organicznych w ogniskach spalanych 
na posesji; ustalenia potencjalnych sprawców spalania substancji 
zabronionych /Kretomino, Rosnowo/- 7 interwencji; 

4. Stałe kontrole dot. odpowiedniego oznakowania numerami porządkowymi 
posesji (Kretomino ul. Zachodnia, Śliwkowa, Cewlino); 

5. Kontrole stanu technicznego dróg oraz nieuprawnionych ingerencji w 
infrastrukturę drogową, zajęcie pasa drogi bez zezwolenia, pod kątem 
wykonania koniecznych zabiegów pielęgnacyjnych w pasie drogi– współpraca 
– UG Gosp. Kom. i drogi - czynności wspólnie z dzielnicowymi Policji – stały 
monitoring /w tym ustalenia dot. wprowadzenia dodatkowego oznakowania, 
utrudnianie, blokowanie przejazdu Rosnowo bl 35/ - 4 interwencje; 

6. Zdarzenia w ruchu drogowym - potrącenia zwierząt przez pojazdy, w tym 
potrącenia śmiertelne - zgłoszenia do GDDKiA, współpraca z lekarzem 
weterynarii oraz Policją, interwencje dot. dzikich zwierząt pojawiających się 
na posesjach – Cewlino, Rosnowo, Wyszewo - 7 interwencji; 

7. Braku należytego nadzoru nad psami, niewywiązywanie się przez właścicieli z 
obowiązków art. 77 kw, brak właściwych warunków trzymania zwierząt 
(naruszenia przepisów ustawy o ochronie zwierząt), realizacja zadań 
własnych gminy dot. bezpańskich psów – wspólne działania z dzielnicowymi 
Policji, UG Ochr. Środ., - 10 interwencji; 

8. Współpraca z GOPS Manowo – pomoc osobom bezdomnym oraz 
niezaradnym, będącym w trudnej sytuacji życiowej – stały monitoring 
środowiskowy(Bonin, Wyszebórz, Cewlino). Udział w zebraniach Grupy 
Roboczej Zespołu Interdyscyplinarnego -5 interwencji; 

9. Monitoring budynków będących w złym stanie technicznym, mogących 
stanowić zagrożenie dla życia i zdrowia mieszkańców; (Rosnowo 57) - 2 
interwencje; 

10. Naklejanie ogłoszeń w miejscach zabronionych art. 63a kw (przystanki 
autobusowe- plakaty reklamowe, ulotki, ogłoszenia) - 4 interwencje; 

11. Monitoring miejsc gromadzenia się młodzieży, patrole otoczenia obiektów 
oświaty z uwagą na osoby zachowujące się w sposób podejrzany – współpraca 
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z pedagogami szkolnymi - wspólne działania z dzielnicowymi – patrole 
prewencyjne; Patrol terenów przywodnych pod kątem utrzymania porządku 
(współpraca ze SL i Policją); 

12. Współdziałanie z Policją i Strażą Leśną Nadleśnictwa Manowo - kontrola 
powierzchni leśnych, przeciwdziałanie nielegalnemu pozyskiwaniu i kradzieży 
drewna, krzewów, roślin oraz innych przypadków szkodnictwa leśnego. 
Oddziaływanie prewencyjne, prowadzenie rozmów z mieszkańcami gminy. 

13. Stała współpraca z poszczególnymi komórkami UG w celu realizacji zadań 
własnych Gminy. 

14. Realizowanie bieżących zgłoszeń mieszkańców w zakresie naruszania 
przepisów dot. zakłócania spokoju i porządku w miejscach publicznych - 
współpraca z dzielnicowymi Policji (Manowo, Bonin, Rosnowo - naruszenia 
zasad współżycia sąsiedzkiego). 

 
 
 
 
Ad.I.8.  Interpelacje i zapytania 
 

Radny Jerzy Hawraniak:  
 Skarpa przy kościółku - budzi to emocje wśród mieszkańców. Czy jesienią 

zostanie to zakończone?  
 Kontener - sytuacja się unormowała i nie ma już takiej ilości odpadów 

wielkogabarytowych. Jaki jest powód, że nie ma drugiego kontenera? Odpady 
nie mieszczą się do jednego kontenera. 

 
Radny Tomasz Padykuła:  

 Świetlica w Wyszeborzu - mam sygnały, że jest problem z ogrzewaniem. 
Proszę o sprawdzenie, czy ogrzewanie podłogowe prawidłowo działa.  

 Przepust na drodze do Dęborogów - woda przelewa się przez płyty. 
 
Radna Grażyna Góral: 

 Lustro przy wyjeździe, gdzie mieszka p. Wojciechowska - zgłaszałam ten 
problem i dzisiaj przypominam. Jest tam bardzo niebezpiecznie. 

 Lampy w Zaciszu - potrzebne są 3 lampy we wsi i 1 lampa przy przystanku. 
 Dzikie zwierzęta - teren wokół kościoła jest zrujnowany przez dziki. Ponadto 

ok 1 km od osiedla był widziany wilk. Proszę, aby Urząd wystąpił do koła 
łowieckiego o informację na temat ilości wilków w Manowie i w gminie 
Manowo. mieszkańcy czują się zaniepokojeni.  

 
Radny Mirosław Pawlak:  

 Proszę, abyśmy ustosunkowali się do kwestii związanych z dotacjami na 
przyszły rok. mamy przyjęty już program rewitalizacji. Szykuje się kolejny 
nabór 9.3 z RPO. Czy będziemy w tym zakresie działać? Kolejne projekty 
dotyczą przedszkoli i żłobków - projekt jesienny w zakresie dofinansowania 
modernizacji przedszkoli i w przyszłym roku żłobki.  

 Konsultacje planu współpracy z organizacjami - na kiedy planowane są 
konsultacje? 

 
Radny Marek Twardowski:  

 Na ulicy Polnej w Kretominie jest rozbita skrzynka energetyczna (tuż za 
wjazdem do DELOSA. Jest związana taśmą, ale stanowi zagrożenie dla dzieci.  
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Radny Stanisław Turowski: 
 Na wyjeździe z Bonina nie świecą lampy. 
 Droga w kierunku studni kanalizacyjnych -  budowa jej miała się rozpocząć 

10 września. Kiedy zostanie zrobiona? 
 
Radny Leszek Kondrat:  

 Proszę o usunięcie betonów, które znajdują się obok budowanej ścieżki 
rowerowej. 

 Dziękuję wszystkim radnym i sołtysom za współpracę, pracownikom szkół i 
Urzędu. 

 Proszę o zwiększenie wysokości diet dla sołtysów. 
 
Radny Tomasz Padykuła:  

 Proszę o sprawdzenie projektów, w których można byłoby uwzględnić boisko 
w Wyszeborzu. 

 
Radna Sylwia Krępeć:  

 Sanitariaty przy budynku OSP Wyszewo. 
 Przeprowadzenie remontu budynku przy boisku sportowym w Wyszewie, 

celem odbioru budowlanego budynku. 
 Termomodernizacja GOK w Wyszewie. 
 Rewitalizacja placu rekreacyjnego w Wyszewie. 
 Lampa przy budynku 3d - nie świeci się. 
 Czy odwodnienie w Wyszewie będzie zrobione przed zimą? 

 
Radny Michał Bamburak: 

 Droga Cisowa w Cewlinie - Wójt w swoim wystąpieniu nie wspomniał, czy 
będzie robiona. Przeglądając budżet gminy i wykonanie za I półrocze widzę 
pewne niespójności. Wcześniej Wójt mówił, że jest 500.000 zł, a wykonanie 
jest 150.000 zł. Jaka jest przyszłość tej drogi. 

 Dziękuję wszystkim - sołtysom i radnym - za współpracę w tej kadencji.  
 
Radny Andrzej Sokalski: 

 Proszę o zamontowanie 1 lampy solarnej w Kretominie na ulicy Zielonej.  
 
Radna Sylwia Krępeć:  

 Był u mnie mieszkaniec Kliszna i prosił o pomoc, ponieważ w godz. od 
siódmej do piętnastej, kiedy dzieci idą do i ze szkoły po drodze gminnej jeżdżą 
piraci drogowi. Prosi o spowalniacz na wysokości placu zabaw.   

 
 
 
Ad.I.9. Trybuna obywatelska 
 

Romana Nowocień – Sołtys Grzybnicy:  
 Dziękuję za wyróżnienie "Kobieta aktywna" na dożynkach. 
 Składam podziękowanie na ręce p. Wójta od Stowarzyszenia Forum Sołtysów. 
 Lampy przy kościele świecą się do 11 godziny. 

Następnie p. Sołtys odczytała pismo Komitetu Obywatelskiej Inicjatywy 
Ustawodawczej "Sołectwo Nowych Możliwości". Inicjatywa zakłada zmiany w ustawie 
o samorządzie gminnym, które mają na celu ustrojowe wzmocnienie sołectwa. 
 
Roman Kłosowski - Wójt Gminy Manowo: od zmiany ustrojowej (27 maja 1990 r.) 
wszystkie opcje polityczne mówią o samorządach, ale wszystkie trzymają nas w 
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ryzach. Śp. Andrzej Lepper powiedział z mównicy: "wy im nie musicie niczego 
dawać, wy tylko przestańcie im zabierać" - taka jest rzeczywistość. Niech tylko 
zostawią nam podatki od osób fizycznych w samorządach - marszałkowi, staroście i 
wójtowi - to nie muszą dawać na budowę przedszkoli i mieszkań socjalnych. Mówią 
o tym tylko wtedy, jak są w opozycji. Nam jeszcze nikt nic nie dał. 
 
Marzena Ziubrowska – Sołtys Kretomina:  

 Dziękuję za drogi i oświetlenie w Kretominie. Będziemy w dalszym ciągu 
prosić. 

 
Radny Mirosław Pawlak:  

 Otworzyliśmy pomieszczenia fitness w Rosnowie. Na zajęcia uczęszcza 20 
pań. 

 Trwa remont klubu osiedlowego. Sztab WOŚP przygotowuje się już do finału, 
ale nie wiemy, czy będzie możliwe przeprowadzenie tego w klubie.  

 Lampy k. posesji p. Suskich. 
 Oświetlenie muralu.  

 
Tomasz Mingoć – komendant SG w Manowie: dziękuję radnym i Wójtowi za 
obdarzone zaufanie. Ze swojej strony staram się w miarę skutecznie realizować 
swoje zdania.  
 
 
Danuta Szatkiewicz – Sołtys Cewlina:  

 Pięcioro dzieci z osiedla pod lasem chodzi do szkoły do Bonina. Rodzice 
proszą, aby autobus szkolny zajeżdżał po dzieci na osiedle. 

 
Monika Jarosik - inspektor ds. oświaty UG Manowo: w miejscowości Cewlino są 4 
miejsca przystankowe. Przewoźnik stwierdził, że nie ma technicznych możliwości 
(zawrócenie), aby tam zajechał autobus. Ponadto autobus wyjeżdża o 7.00, żeby 
dzieci dojechały do szkoły na 8.00, a każdy przystanek zabiera czas. Jeszcze raz 
przyjrzymy się tej sprawie. Jeżeli będzie taka możliwość, to musimy zrezygnować                 
z innego miejsca przystankowego.  
 
 
 
 
Przerwa - 11.55 -12.15 

 

 

 
 

Ad.II.1. Analiza z wykonania budżetu za I półrocze 2018 roku 
 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: wykonanie budżetu zostało omówione na 
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 21 września 2018 roku. Czy są w tym 
temacie jakieś pytania?  

 
Magdalena Szymańska - skarbnik gminy: szczegółowe wykonanie budżetu gminy za 
I półrocze 2018 roku zostało wprowadzone Zarządzeniem Wójta nr 84/2018 z dnia 
27 sierpnia 2018 roku. Zarządzeniem Nr 85/2018 została przyjęta informacja                  
o kształtowaniu się Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2018-2035. 
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Ad.II.2. Informacja o stanie realizacji zadań oświatowych w roku szkolnym 
2017/2018, w tym o wynikach egzaminów gimnazjalnych i testów 
kompetencji oraz nadzoru pedagogicznego sprawowanego przez Kuratora 
Oświaty w szkołach gminnych 
 
Informację o stanie realizacji zadań oświatowych w roku szkolnym 2017/2018,               
w tym o wynikach egzaminów gimnazjalnych i testów kompetencji oraz nadzoru 
pedagogicznego sprawowanego przez Kuratora Oświaty w szkołach gminnych 
przedstawiła Monika Jarosik - inspektor ds. oświaty UG Manowo. Informacja 
stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 
 
 
Ad.II.3. Podjęcie uchwały w sprawie: 
 

Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został  
omówiony na wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 21 września 2018 roku. 
Czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie 
widzę – przechodzimy do głosowania 

a) tygodniowego obowiązkowego wymiaru zajęć nauczycieli, pedagogów, 
psychologów, logopedów, terapeutów pedagogicznych, doradców 
zawodowych oraz zasad udzielania i rozmiaru obniżek obowiązkowego 
wymiaru godzin zajęć nauczycielom, którym powierzono stanowiska 
kierownicze w szkołach, dla których organem prowadzącym jest Gmina 
Manowo, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został  
omówiony na wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 21 września 2018 roku. 
Czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie 
widzę – przechodzimy do głosowania 
Uchwała otrzymała Nr XLIII/308/2018, podjęta została 15 głosami za  
(jednogłośnie)  
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 

b) zmiany statutu gminy Manowo, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został  
omówiony na wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 21 września 2018 roku. 
Czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski?  
Radny Tomasz Padykuła: czy można ogłosić jednolity tekst statutu? 
Irena Oleksy - sekretarz gminy: zrobimy w nowej kadencji. 
Uchwała otrzymała Nr XLIII/309/2018, podjęta została 15 głosami za 
(jednogłośnie)  
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 

c) ustalenia zasad ponoszenia odpłatności za pobyt w ośrodkach wsparcia, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został  
omówiony na wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 21 września 2018 roku. 
Czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie 
widzę – przechodzimy do głosowania 
Uchwała otrzymała Nr XLIII/310/2018, podjęta została 15 głosami za 
(jednogłośnie)  
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 

d) wyrażenia zgody na zawarcie umowy dzierżawy, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został  
omówiony na wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 21 września 2018 roku. 
Czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie 
widzę – przechodzimy do głosowania 
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Uchwała otrzymała Nr XLIII/311/2018, podjęta została 15 głosami za 
(jednogłośnie)  
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 

e) wyrażenia zgody na nabycie prawa własności nieruchomości, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został  
omówiony na wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 21 września 2018 roku. 
Czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie 
widzę – przechodzimy do głosowania 
Uchwała otrzymała Nr XLIII/312/2018, podjęta została 15 głosami za 
(jednogłośnie)  
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 

f) zmian w budżecie gminy Manowo na 2018 rok 
Magdalena Szymańska - skarbnik gminy: podstawą wprowadzenia zmian 
budżetowych jest uaktualnienie danych dotyczących zwiększenia wysokości 
uzyskiwanych dochodów i zmniejszenia ponoszonych wydatków w 2018 roku. 
Dochody - zgodnie z projektem przedstawionej uchwały zwiększeniu ulegną 
dochody ogółem o kwotę 5 033 378,80 zł, z czego: 
➢ 4 878 378,80 zł z tytułu dochodów bieżących, 
➢ 155 000,00 zł z tytułu dochodów majątkowych. 
Wzrost dochodów bieżących wynika głównie z pozytywnie rozpatrzonych 
spraw w SKO w zakresie zaległej zapłaty podatku od nieruchomości za lata 
2013 – 2017 przez Nadleśnictwa Manowo, Bobolice i Tychowo. Decyzjami 
Samorządowego Kolegium Odwoławczego Nr SKO.414.2082.2018 z dnia 21 
sierpnia 2018 r, Nr SKO.414.1873.2018 z dnia 14 sierpnia 2018 r. oraz Nr 
SKO.414.1874.2018 z dnia 14 sierpnia 2018 r., w/w Nadleśnictwa musiały 
dokonać zapłaty podatku w wysokości 2 748 385,00 zł i odsetek w kwocie 
około 708 000,00 zł. Powyższy fakt skutkuje również zwiększeniem bieżących 
wpływów z podatku od nieruchomości w 
2018 r. Ponadto na podstawie analizy dokonanych wpłat, uaktualnieniu 
uległy pozostałe dochody własne Gminy (tj. podatki i opłaty). Wydatki - 
zgodnie z projektem przedstawionej uchwały zmniejszono wydatki ogółem             
o łączną kwotę 2 669 554,29 zł, z czego: 
➢ 2 159 554,29 zł z tytułu wydatków bieżących 
➢ 510 000,00 zł z tytułu wydatków majątkowych 
Podjęta uchwała w sprawie programu naprawczego zobligowała Gminę 
Manowo do prowadzenia polityki oszczędnościowej. W związku z tym 
wszystkie wydatki zostały ograniczone do minimum realizując przy tym                 
w pełni zadania własne. Ponadto, uzyskano dodatkowe oszczędności, które 
nie zostały przewidziane w programie naprawczym. Należy jednak zaznaczyć, 
że budżet Gminy na 2018 r. został zaplanowany z określoną dozą 
bezpieczeństwa, a wykonanie od początku roku do 
września 2018 r. pozwoliło na zweryfikowanie zaplanowanych kwot już do 
końca 2018 r. W budżecie zostały również uwzględnione wszystkie spłaty 
zobowiązań wymagalnych z 2017 r. w wysokości 1 380 942,66 zł. Na dzień 
28 września 2018 r. wszystkie zobowiązania wymagalne są spłacone i Gmina 
nie zakłada wystąpienia wymagalnych zobowiązań na dzień 31 grudnia 2018 
r. Ponadto planowany budżet po zaproponowanych zmianach zabezpieczy w 
pełni realizację zadań Gminy do końca roku budżetowego. Wynik budżetu -  
w wyniku wprowadzonych korekt, uległ zmianie wynik budżetu bieżącego                
z zakładanego na 2018 r. deficytu budżetowego w wysokości 4 885 876,40 zł 
na nadwyżkę budżetową w kwocie 2 817 056,69 zł. Osiągnięcie nadwyżki 
budżetowej zapewniły Gminie niezaplanowane na etapie programu 
postępowania naprawczego wpływy z tytułu zwrotu podatku od 
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nieruchomości i restrykcyjna polityka oszczędnościowa. Przychody - zgodnie 
z programem postępowania naprawczego, Gmina Manowo zakładała 
uzyskanie pożyczki z budżetu państwa w wysokości 14 600 000,00 zł z 
przeznaczeniem na pokrycie zaplanowanego deficytu w kwocie 4 885 876,40 
zł. Stosowny wniosek złożono do Ministerstwa Finansów w marcu 2018 r. , 
zaś w lipcu 2018 r. Gmina uzyskała informacje o pozytywnym rozstrzygnięciu 
postępowań SKO skutkującym uzyskaniem wcześniej niezaplanowanych 
dochodów. Uzyskana nadwyżka po dokonanych zmianach zapewni w pełni 
spłatę zobowiązań finansowych Gminy i w związku z czym władze 
zrezygnowały z ubiegania się o pożyczkę z budżetu państwa. 
Rozchody -  w związku z podjęciem decyzji o odstąpieniu od ubiegania się              
o pożyczkę z budżetu państwa, wysokość rozchodów dostosowano do 
aktualnych harmonogramów wynikających z umów kredytowych, 
pożyczkowych i o organizację emisji obligacji. Należy zaznaczyć także, iż 
został skrócony horyzont czasowy prognozy spłat kredytowych, pożyczkowych i 
o organizację emisji obligacji z 2035 r. do 2028 r. 
 
Uchwała otrzymała Nr XLIII/313/2018, podjęta została 15 głosami za 
(jednogłośnie)  
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 

g) zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Manowo na lata 2018-
2035 
Uchwała otrzymała Nr XLIII/314/2018, podjęta została 15 głosami za 
(jednogłośnie)  
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 

 

 
 
Ad.II.3. Wolne wnioski i informacje 
 

Jan Prus – Przewodniczący Rady: 
 Najprawdopodobniej jeszcze w październiku odbędzie się sesja VII kadencji. 

 
Roman Kłosowski - Wójt Gminy: w listopadzie będzie spotkanie radnych i sołtysów  
z urbanistą Danielem Załuskim w sprawie studium na terenie gminy.  
 
Magdalena Szymańska - skarbnik gminy: dziękuję p. Wójtowi za wsparcie i 
cierpliwość oraz p. Przewodniczącemu Rady, radnym, sołtysom, dyrektorom 
placówek, p. sekretarz i prezesowi Spółki Elektrociepłownia Rosnowo za owocną 
współpracę. 
 
Radny oraz strażak OSP Wyszewo Andrzej Ćwikliński:  

 W ostatnim czasie mieliśmy 3 wyjazdy, 
  W SP w Rosnowie odbyły się ćwiczenia w zakresie ewakuacji - przebiegły 

sprawnie i bez żadnych przeszkód. 
 Z Funduszu Sprawiedliwości otrzymaliśmy automatyczny defibrylator oraz 

analizator wielogazowy do działań w zadymieniu. 
 
Radny Andrzej Sokalski:  

 Jutro w Boninie o 11.00 Zryw Kretomino organizuje turniej Orlik Żak. 
Zapraszam wszystkich serdecznie. 

 
Radny Tomasz Padykuła:  

 Na stronach internetowych UG Manowo pojawiła się informacja o programie 
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"Czyste powietrze". Dotyczy osób fizycznych. Proszę o zapoznanie się z nim i 
nagłośnić w swoich miejscowościach.  

 
 
 
 
Ad.II.4. Odpowiedzi na interpelacje 
 

 
Roman Kłosowski – Wójt Gminy udzielił odpowiedzi na interpelacje zgłoszone przez: 
- J. Hawraniaka:  

 Skarpa przy kościółku - na 10 października p. konserwator powołała 
biegłego do przeprowadzenia lustracji w terenie, który ma orzec o wpływie 
ingerencji.  

 kontener na gabaryty - próbowaliśmy różnych rozwiązań w Boninie i w 
Rosnowie. Zabraliśmy kontener, ponieważ w okresie letnim mieszkańcy 
wrzucali bardzo dużo odpadów z działek. Nieuniknione są podwyżki za 
wywóz śmieci. Mieszkańcy nie segregują śmieci pomimo zadeklarowania. 

- T. Padykuły:  
 Ogrzewanie w klubie - wyślemy tam specjalistę. 
 Programy - jeśli chodzi o boisko, to trzeba śledzić projekty, z których 

można to zadanie zrealizować. 
- G. Góral:  

 Lustro drogowe - w tej sprawie musimy wystąpić do właściciela drogi.  
 Lampy w Zaciszu - w tym roku nie zrealizujemy tego zadania. 
 Dzikie zwierzęta - musimy w tej sprawie nawiązać kontakt z myśliwymi. 

- M. Pawlaka:  
 Programy - jesteśmy w przeddzień projektowania budżetu. Jeśli 

wyjdziemy z programu naprawczego, to wróci promocja. Zostanie również 
ustalona rezerwa budżetowa. Będziemy się starli wykorzystywać możliwe 
środki unijne.  

 Konsultacje z organizacjami pozarządowymi - będą realizowane. 
- M. Twardowskiego:  

 Uszkodzona skrzynka - zostało to zgłoszone. 
- S . Turowskiego:  

 Oświetlenie skrzyżowania w Boninie – to jest zgłoszone i muszą je 
naprawić.  

 Droga - nie będzie zrealizowana, ponieważ okazało się, że jest to III klasa 
gruntu. Musieliśmy zrobić dojazd z innej strony. Pan prezes 
Elektrociepłowni już o tym wie. 

- S. Krępeć:  
 Lampa - zapisaliśmy. 
 Odwodnienie - spróbujemy podjąć działania w tym kierunku. 

- M. Bamburaka:  
 Ulica Cisowa – kwota na tę drogę została zapisana w budżecie w 

remontach. Nie dostaliśmy na ten cel dotacji. Mam nadzieję, że w 2019 
zrealizujemy tę drogę. 

 Lampy koło placu zabaw – wrócimy do tego tematu. Tam już są lampy i 
kwestia dołożenia jednej to koszt ok. 2.000 zł.  

- A. Sokalskiego:  
 Lampa na ul. Zielonek –  lampy nie będzie. 
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Magdalena Szymańska - skarbnik gminy: na koniec 2018 roku nasz dług kredytowy 
będzie wynosił 12.500.000 zł. W tym roku spłaciliśmy 2.817.000 zł. W przyszłym 
roku spłacimy 1.545.000 zł i będziemy na poziomie 10.900.000 zł. 
 
 
Ad.II.5. Zakończenie 
Z uwagi na wyczerpany porządek obrad Przewodniczący Rady Gminy zamknął 
Obrady XLIII Sesji Rady Gminy Manowo. 
 
 
 
Protokołowała: 
 
 
Anna Drabik 
 
 

 


